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رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر در گفت وگو با »فرهیختگان«:

ایران ظرفیت رسیدن به 10 قدرت برتر علمی جهان را دارد
تبدیــل شـــدن دنیــا به دهکـــده 

جهانی، شرایط زندگی در این کره 

خاکی را تغییر داده و امروزه دیگر 

مولفه های برتری کشورها تنها 

قدرت نظامی شان نیست، بلکه هر کشوری که بتواند به تکنولوژی های روز 

دست پیدا کند و باعث پیشرفت و خلق فناوری های جدید شود، دست برتر 

را خواهد داشت. همین مساله باعث شده رقابت سنگینی میان کشورهای 

پیشرفته و نیمه پیشرفته برای رسیدن به تولیدات علمی به روزتر شکل بگیرد و 

دانشگاه های معتبر دنیا هرکدام گوی سبقت را از یکدیگر بربایند. در این میان 

نظام های رتبه بندی جهانی همانند یک داور بیرونی هرساله میزان پیشرفت 

علمی هر کشور را اندازه گرفته و کشورهای پیشرو در تولیدات علمی را به 

دنیا معرفی می کنند. چندی پیش بود که نظام رتبه بندی سایمگو از ارتقای 

یک پله ای ایران در تولیدات علمی و همچنین 2پله ای کشورمان در حوزه 

ارجاعات به مقالات تولیدی خبر داده بود، مساله ای که نشان می دهد حالا 

کشورمان در زمره پرقدرت ترین های دنیا قرار گرفته و نه تنها در منطقه خاورمیانه 

بلکه میان بیش از 180 کشور حرفی برای گفتن داشته باشد. برتری کشورها 

در حوزه علمی یعنی در همه حوزه های نظامی، پزشکی، صنعتی، اجتماعی 

و... آن کشور از دیگر همسایگانش جلوتر است، البته این بدان معنی نیست که 

همه آنچه در حوزه علم تولیدشده امکان عملیاتی شدن در آن کشورها را دارد، 

چراکه قطعا تبدیل آنچه روی مقالات منتشر می شود به فناوری و تکنولوژی 

به همین سادگی ها هم نیست، اما طبیعتا تولید دانش یکی از اصلی ترین 

مولفه ها برای قرارگیری کشورها در زمره پرقدرت ترین ها محسوب می شود. 

آنچه در این میان مهم به نظر می رسد، ارتباط میان دانشگاه ها با بخش های 

مختلف صنعتی است، موضوعی که باعث می شود نه تنها دانشگاه ها در جریان 

مشکلات این بخش که همانند قلب کشورها برای ادامه حیات است، قرار بگیرند 

بلکه از طرف دیگر منجر به ارائه راهکارهای علمی و به تبع خلق فناوری ها و 

تکنولوژی های جدید در راستای حل مشکلات صنعت نیز می شود، مساله ای 

که قطعا به دیگر بخش های جامعه نیز سرایت کرده و در عمل می تواند کشورها 

را در شمار پیشرفته ها قرار دهد. ازسوی دیگر سرعت بالای رشد فناوری و تولید 

تکنولوژی هایی که شاید در روزگاری جزء خیال پردازی های بشر محسوب 

می شود، باعث شده وقفه ای کوتاه در مسیر پیشرفت علمی، کشورها را سال ها 

عقب بیندازد. در این میان البته نمی توان نقش مهم تربیت نیروی انسانی 

متخصص را نیز نادیده گرفت، چراکه بار اصلی تولید علم در همه کشورها 

در کنار اعضای هیات علمی، برعهده دانشجویان تحصیلات تکمیلی است، 

مولفه ای که کشور ما در آن جزء یکی از سرآمدترین ها در دنیا به شمار می رود 

و همین مولفه باعث شده امروزه ایران یک درصد تولیدات علمی دنیا را انجام 

دهد. با همه این تفاسیر هنوز در داخل کشور مشکلات زیادی برای استفاده 

از دانش تولیدی وجود دارد، موضوعی که البته با حادترشدن تحریم ها، باعث 

تغییر نگرش بخش های داخلی به دانشگاه ها شده و حالا مراکز آکادمیک کشور 

به اصلی ترین نهاد برای رفع مسائل صنایع تبدیل شده اند. در این گزارش 

به سراغ سیداحمد معتمدی، رئیس دانشگاه صنعتی امیرکبیر رفتیم تا برایمان 

از چگونگی دستیابی به جایگاه پانزدهم جهانی و مشکلات داخلی برای عدم 

استفاده از دانش تولیدی توسط دانشگاه ها بگوید که در ادامه می خوانید. 

داشتن قدرت علمی در دنیای امروز یکی از مولفه های مهم برای کشورها 

محسوب می شود و درحال حاضر نیز ایران در جایگاه پانزدهم دنیا در 

این حوزه قرار دارد، به نظر شما اتخاذ چه سیاستی باعث شده امروزه 

ایران در زمره پرقدرت ترین کشورها از لحاظ علمی قرار بگیرد؟

خوشبختانه ما طی سال های گذشته شاهد رشد سالانه کشور در حوزه 

علمی بوده ایم و طبیعتا این مساله به خاطر سیاستگذاری های صورت گرفته 

در مجموعه کشور و همچنین فعالیت های انجام شده در دانشگاه ها است؛ 

بنابراین این روند ادامه دار بوده و خواهد بود و امروزه به این مرحله رسیده ایم 

که سال گذشته نیز این رشد شامل حال ایران شود و در زمره 15 کشور جهان 

قرار بگیریم. مساله توجه به تولید علم و کیفیت آن که همان ارجاعات به 

مقالات ایرانی محسوب می شود، سال هاست که توسط مراکز مرتبط با این 

حوزه دنبال شده و خوشبختانه هرسال نیز نتیجه بخش بوده و توانسته ایم 

موفقیت های زیادی را در این زمینه کسب کنیم. 

به رغم اینکه براساس نظام رتبه  بندی سایمگو استناد به مقالات 

تولیدشده توسط دانشگاه های کشور 2پله رشد داشته، اما عملا در 

داخل کشور این مساله نمود ندارد و تولیدات علمی آن طور که باید در 

بطن جامعه مورد استفاده قرار نمی گیرد، دلیل این مساله چیست؟

این مساله با موضوع تولید علم متفاوت است؛ چراکه ما در وهله اول با 

موضوع تولید علم روبه رو هستیم که نمود آن را در تولید مقالات می بینیم و 

رشد دانشجویان مقطع دکتری و کارشناسی ارشد و بالارفتن کیفیت فعالیت 

دانشجویان این مقاطع قطعا روی تولید علم و ارجاعات کشورهای دیگر به 

مقالات ایران اثرگذار بوده، همچنین توسعه مراکز تحقیقاتی ما نیز در این مهم 

تاثیرگذار بوده است، اما بحث استفاده از علم تولیدشده موضوع متفاوتی 

به شمار می رود؛ چراکه این مقالات یا از پروژه های دانشجویان تحصیلات 

تکمیلی نشات گرفته یا نتیجه قراردادهای صنعتی است. 

  تولید علم و استفاده از آن در کشور ما جدا از یکدیگر حرکت می کند
متاسفانه نقص کشور ما نیز آن است که عمدتا تولید مقالات ما حاصل فعالیت ها 

و پروژه های تحصیلات تکمیلی بوده، درحالی که در اکثر دانشگاه های معتبر 

دنیا بسیاری از مقالات منتشرشده هرچند توسط دانشجویان تحصیلات 

تکمیلی آنها صورت می گیرد اما از آنجایی که دانشجوی دکتری این کشورها، 

روی قراردادهای صنعتی فعالیت می کنند در نتیجه فعالیت آنها نشان دهنده 

رشد تکنولوژی است، درحالی که در کشور ما کمتر مقالاتی را می بینیم که 

ناشی از قراردادهای صنعتی باشد و به همین دلیل شاید اثر تولید این مقالات 

در کشور را شاهد نباشیم. در اصل اگر بتوانیم این مسیر را اصلاح کنیم، 

طبیعتا ماحصل مقالات تولیدشده در دانشگاه های ما نیز در بطن جامعه 

قابل رویت است. به عبارت دیگر، بحث تولید علم و استفاده از آن در کشور 

ما تا حدی جدا از یکدیگر در حال حرکت است، البته در دانشگاه صنعتی 

امیرکبیر شاخص های دیگری را نیز در نظر گرفته ایم و به رغم اینکه شاید در 

دنیا چندان به این شاخص ها توجه شود، اما ما آنها را دنبال می کنیم که 

ازجمله آن می توان به قراردادهای صنعتی اشاره کرد. چراکه ما در کنار رشد 

علمی مان، حتما باید رشد این قبیل قراردادها و فعالیت های فناورانه را داشته 

باشیم و این کار را در دانشگاه خودمان دنبال  کنیم. 

  ایران می تواند به 10 قدرت برتر علمی دنیا تبدیل شود
تصور می کنید کشورمان می تواند درنهایت به چه جایگاهی در قدرت 

علمی دنیا دست پیدا کند؟

امروزه ما جایگاه پانزدهم دنیا را داریم که قطعا رتبه بسیار خوبی است، همچنین 

نباید فراموش کرد هرچه به رتبه های بالاتر برسیم، ارتقای جایگاه مان سخت 

نیز می شود اما با توجه به رشدی که طی سال های اخیر داشته ایم، تصور 

می کنم رسیدن به 10 قدرت برتر در این حوزه امکان پذیر است. 

به عقیده شما مهم ترین مشکلات و موانع سد راه رشد علمی چیست؟

مشکلات مالی و مسائل اجرایی جزء موانع این حوزه به شمار می رود. همچنین 

در پذیرش مقالات برخی ژورنال ها با توجه به تحریم های موجود، سختگیرانه تر 

عمل می کنند و این مساله کمی در رقابت های بالا برای رسیدن به جایگاه 

نزدیک تر در قدرت های علمی جهان اثرگذار است، با این حال باید بگویم 

مانع خاصی در تولید علم به غیر از موارد ذکرشده نداریم و معتقدم می توانیم 

رشد فعلی کشور را ادامه دهیم. 

  دانشگاه ها باید در حوزه تولید فناوری نیز ورود جدی داشته باشند
توجه دانشگاه ها به تولید مقالات ISI یکی از انتقادهایی است که به 

مراکز آکادمیک کشور مطرح می شود و منتقدان معتقدند با این کار، 

کشور در مرز دانش حرکت می کند اما دانش تولیدی بیشتر از اینکه 

حلال مشکلات داخلی باشد، برای رفع نیازهای خارج کاربرد دارد، کمی 

در این باره توضیح دهید. 

نباید این مساله را نادیده گرفت همان قدر که مقالات تولیدشده توسط 

دانشگاه های کشور به درد دیگر کشورها می خورد، به تبع مقالات آنها نیز 

توسط ما مورد استفاده می گیرد و باید بگویم ما از علم تولیدشده در دنیا 

بیشتر بهره می گیریم. به همین دلیل بحث تولید مقالات ISI نباید نقد 

شود؛ چراکه تولید علم یک امر مثبت است و اگر ما یک درصد علم تولیدی 

دنیا را انجام می دهیم، به تبع 99 درصد هم از علم تولیدی دنیا استفاده 

می کنیم و سطح برخی مقالات خارجی نیز بسیار بالاست. نباید معنی این 

حرف آن باشد که ما تولید علم مان را متوقف کنیم و دیگر در ژورنال های 

معتبر مقاله منتشر نکنیم.

  تلاش دانشگاه امیرکبیر برای ایفای نقش در چرخه اقتصادی کشور
قطعا باید این مسیر ادامه پیدا کند اما درکنار آن باید به بحث تولید فناوری نیز 

بپردازیم و در دانشگاه امیرکبیر به عنوان یک نمونه دو برنامه راهبردی مرتبط 

با این حوزه را داریم، یکی بحث ارتقای دانشگاه در رتبه بندی های جهانی 

است که عمدتا امتیازات این بخش به همان بحث تولید مقالات برمی گردد، 

البته در این حوزه بحث قراردادهای صنعتی نیز مدنظر قرار می گیرد اما بخش 

عمده امتیازات مربوط به همان مقالات است. بحث مهم دیگرمان در برنامه 

راهبردی مان نیز حرکت به سمت دانشگاه نسل سوم است، این دانشگاه ها در 

چرخه اقتصادی کشورشان نقش ویژه ای دارند که ازجمله آن می توان به همان 

بحث قراردادهای صنعتی اشاره کرد و ما نیز در این مسیر حرکت کرده ایم و 

خوشبختانه اتفاقات خوبی در این زمینه افتاده است. 

  پیش بینی رشد 3 برابری درآمد دانشگاه از قراردادهای صنعتی
در بحث حرکت به دانشگاه نسل سوم سه اقدام را مدنظر قرار داده ایم که اولین 

آن افزایش قراردادهای صنعتی است. خوشبختانه طی سال های اخیر اتفاقات 

خوبی در این زمینه افتاده و در سال جاری نیز رشد بسیار خوبی را شاهد 

هستیم و درآمدهای دانشگاه از این حوزه رشد خوبی خواهد داشت. تصور 

می کنم نسبت به سال گذشته شاهد رشد 3 برابری باشیم. اقدام دیگرمان 

بحث نوآوری است که در این زمینه رشد شرکت های دانش بنیان و نوآور را 

شاهد هستیم و به طور کلی کشور در این زمینه پیشرفت های بسیار خوبی را 

داشته تا جایی که امروزه بیش از 4 هزار شرکت دانش بنیان فعال داریم. در 

دانشگاه امیرکبیر در طول 6 سال گذشته شاهد رشد 16 برابری شرکت های 

دانش بنیان و نوآور بوده ایم و خوشبختانه در این حوزه با رشد جهشی همراه 

بوده ایم. آثار فعالیت این شرکت ها را نیز در همه حوزه ها شاهد هستیم تا جایی 

که تصور می کنم در بحث کرونا اگر همین شرکت ها نبودند، کشور با مشکلات 

اساسی روبه رو می شد. برنامه سوم مان نیز بحث مهارت افزایی است که شامل 

همه دانشجویان دانشگاه در همه مقاطع می شود؛ چراکه همه دانشجویان در 

زمان فارغ التحصیلی باید مهارت های لازم را برای جذب در بازار کار متناسب 

با رشته خودشان داشته باشند و به خصوص در سال جاری برنامه ویژه ای برای 

این حوزه داریم، از این رو می توانم بگویم دانشگاه های کشور طی سال های 

اخیر حرکت های خوبی را درجهت رفع نیازهای کشور برداشته اند. 

  باید بیشتر به نیازهای داخلی کشور توجه شود 
طی دهه های اخیر توانسته ایم در حوزه تربیت نیروی انسانی در مقطع 

تحصیلات تکمیلی رشد کمی خوبی را داشته باشیم، اما در حوزه کیفی 

انتقادها به این حوزه وارد است، به نظر شما امروزه باید رشد کمی این 

حوزه را متوقف کنیم یا باید درکنار رشد کمی، به رشد کیفی به شکل 

ویژه ای توجه شود؟

معتقدم رشد کمی در مقاطع تحصیلات تکمیلی متوقف شده و امروزه می بینیم 

در برخی دانشگاه ها مانند دانشگاه های غیرانتفاعی در این حوزه با کاهش 

ورودی مواجه هستیم، بنابراین از حیث کمی عملا رشد متوقف شده و این 

مساله درستی است؛ چراکه رشد نسل جوان ما کاهش پیدا کرده و به تبع تقاضا 

برای ورود به دانشگاه کم شده، ازسوی دیگر تب وتاب مدرک  گرایی در کشور 

فروکش کرده است. البته ظرفیت دانشگاه های معتبر برای پذیرش دانشجوی 

تحصیلات تکمیلی ثابت مانده اما ظرفیت دانشگاه های سوم و چهارم به خصوص 

غیرانتفاعی ها کاهش چشمگیری داشته است. با این حال از حیث کیفی 

همان طور که آمارهای جهانی نشان می دهد با رشد همراه هستیم که باید این 

مهم را حفظ و ارتقا دهیم. معتقدم بیشتر باید به نیازهای داخلی کشور توجه شود 

و درراستای اثرگذاری بیشتر دانشگاه ها در چرخه اقتصادی کشور حرکت کنیم.

با توجه به شرایط تحریمی کشور، دانشگاه ها از لحاظ عملی این توانایی 

را دارند که تمام یا اکثر نیازهای کشور را پاسخ دهند؟

امروزه همه دنیا به هم وابسته هستند و این طور نیست که بگوییم باید مستقل 

باشیم و استفاده از بحث های علمی دیگر کشورها باید یکی از اولویت های 

اصلی کشور باشد، از این رو حتما باید ارتباطات قوی با دنیا داشته باشیم و 

این مساله نیز باید دوطرفه باشد، یعنی هم باید در حوزه انتشار علم به دنیا 

فعال باشیم و هم از تجربه دنیا استفاده کنیم و تصور می کنم سیاست کشور 

نیز بر همین است؛ چراکه وقتی به بیانات رهبری و سیاست های کلی نظام 

نگاه می کنیم به ارتقای تولیدات علمی و از طرف دیگر رفع نیازهای کشور 

تاکید ویژه شده است و ما باید در هر دو جهت قوی عمل کنیم. 
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سه شنبه 21 مرداد 1399   شماره 3107

نگرانی از مصرف سیگار، قلیان و مشروبات الکلی در میان دانشجویان

فرهاد طارمیان آمار مصرف مواد اعتیادآور سنگین در میان دانشجویان را زیر یک درصد 

دانست و گفت: »سیگار، قلیان و مشروبات الکلی دروازه ورود به دنیای موادمخدر 

هستند و خیلی کم پیش می آید فردی بدون مصرف این سه ماده و به یک باره به سمت 

مصرف موادی مانند حشیش و تریاک برود. سیگار و قلیان ازجمله موادی به شمار 

می رود که تحمل و تاب آوری جامعه در مورد آن بالاست به این معنا که در برابر نوجوان 

و جوان سیگاری یا مصرف کننده قلیان واکنش و عکس العمل تندی نشان نمی دهند.« 

رئیس اداره مشاوره و سلامت روان دانشجویان وزارت بهداشت درخصوص گرایش نوجوانان 

و جوانان به سوی مواد اعتیادآور گفت: »آنچه در میان دانشجویان نگرانی ما را بیشتر 

می کند مصرف سیگار، قلیان و مشروبات الکلی است.« وی گفت: »تحقیقات کشوری 

در مراکز علمی مانند وزارت بهداشت و وزارت علوم نشان می دهد در میان دانشجویان 

این سه ماده پرمصرف ترین مواد هستند و جالب آنکه پس از این سه ماده، با افتی فاحش 

شاهد شیوع ماده کانابیس و مشتقات آن مانند حشیش، گل، علف و ماری جوانا هستیم.« 

بیش از 20 شرکت دانش بنیان در ساخت قطار ملی مشارکت دارند

سورنا ستاری روز دوشنبه در مراسم رونمایی از دستاوردهای طراحی 

و ساخت قطار ملی مترو که به صورت مجازی برگزار شد، افزود: 

»هم اکنون ساخت یک واگن نهایی شده و امیدواریم تا پایان سال 

بتوانیم یک رام قطار تولید ملی را عرضه کنیم. در این روند از 26 

درصد به 85 درصد داخلی سازی رسیدیم که گام بزرگی است و با 

حمایت از تولیدات داخلی از جوان ایرانی حمایت کنیم.«  ستاری 

گفت: »تلاش های انجام شده ازسوی جهاد دانشگاهی برای 

داخلی سازی قطعات مترو نشان می دهد اگر بخواهیم، می توانیم 

به موفقیت برسیم و برای به حرکت درآوردن این اکوسیستم باید 

یک اراده کلی داشته باشیم.«  وی افزود: »قرارداد ساخت قطار ملی 

تیرماه سال گذشته با شهرداری تهران بسته شد و برای این پروژه 

20 تا 30 شرکت دانش بنیان به کار گرفته شدند.« 

آزمون ارشد پزشکی 23 و 2۴ مرداد برگزار می شود

آزمون کارشناسی ارشد رشته های گروه پزشکی سال 99 در نوبت صبح و 

عصر پنجشنبه این هفته و صبح و عصر جمعه در 35 حوزه امتحانی با رقابت 

81 هزار و 1۷ داوطلب برگزار می شود. آزمون نوبت صبح از ساعت ۷:30 

صبح شروع و آزمون راس ساعت 9 صبح برگزار می شود. همچنین، روند 

آزمون نوبت عصر از ساعت 14:30 عصر آغاز شده و آزمون راس ساعت 16 

عصر برگزار می شود. براساس اعلام معاونت فرهنگی - دانشجویی وزارت 

بهداشت مدت زمان پاسخگویی به سوالات در رشته آمار زیستی 110 دقیقه، 

رشته مهندسی پزشکی بیوالکتریک 120 دقیقه و بقیه رشته ها به مدت 160 

دقیقه است. همچنین زمان دریافت کارت ورود به جلسه از روز گذشته 19 

مرداد آغاز شده و تا روز سه شنبه 21 مرداد ماه ادامه دارد، داوطلبان توجه 

داشته باشند از ورود داوطلبان فاقد کارت ورود به جلسه آزمون و کارت 

شناسایی )کارت ملی یا شناسنامه(، به جلسه آزمون ممانعت می شود. 

@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا رمضانی
روزنامهنگار

وزیر علوم در نشست خبری:

تغییررشتهفرزندانهیاتعلمیازسالآینده
متوقفمیشود

منصور غلامی، وزیر علوم روز گذشته در نشست خبری خود با اهالی رسانه که به مناسبت روز خبرنگار 

برگزار شد به سوالات رسانه ها در مسائل مختلف حوزه آموزش عالی کشور پاسخ داد. 

انتقال فرزندان هیات علمی یکی از موضوعات مهم مطرح شده در این نشست بود. عالی ترین مقام 

محسوب  دانشگاه ها  معمول  روال  جزء  مهم  »این  داد:  توضیح  باره  این  در  علوم  وزارت  در  مسئول 

می شود، با این حال از آنجایی که دانشگاه اصولا در ترم یک، کمتر با انتقال موافقت می کردند این 

تسهیلات برای آنها درنظر گرفته شد که همچنان پابرجا خواهد ماند.« وزیر علوم درباره امکان تغییر 

رشته فرزندان اعضای هیات علمی گفت: »مقرر شده تا از سال آینده تغییر رشته فرزندان هیات علمی 

متوقف شود که اگر به تایید نهایی برسد، تغییر رشته متوقف می شود. هیچ سهمیه ای مازاد بر ظرفیت 

پذیرش نیست و فرزندان اعضای هیات علمی صندلی کسی را اشغال نمی کنند.«

  آغاز ترم جدید نودانشجویان از آبان ماه
شروع ترم جدید تحصیلی یکی دیگر از سؤالات مطرح شده در این نشست بود که وزیر درباره آن 

این طور پاسخ داد: »در برخی از رشته ها داوطلبان بدون نیاز به شرکت در کنکور می توانند بر اساس 

سوابق تحصیلی اقدام به انتخاب از میان 150 رشته کنند. داوطلبانی که براساس سوابق تحصیلی 

خواهان ورود به دانشگاه هستند در کنار کسانی که  در کنکور شرکت می کنند، می تواند اوایل آبان ماه 

اقدام به ثبت نام کنند، البته این بدان شرط است که آزمون سراسری در موعد مقرر برگزار شود.« 

افزود:  برگزار شود،  آموزش مجازی  به صورت  رو  ترم پیش  احتمال دارد  اینکه  بر  تاکید  با  وزیر علوم 

»درصورت مهیا بودن شرایط دانشجویان جدید برای آشنایی با دانشگاه به مدت 2 تا 3 هفته به صورت 

حضوری در دانشگاه حاضر شده و در خوابگاه اسکان داده می شوند و در کنار این دانشجویان تعدادی 

از دانشجویان پذیرفته شده در سال های قبل که واحد عملی و تحقیقاتی دارند نیز براساس برنامه هایی 

منطبق با پروتکل های بهداشتی در دانشگاه حضور پیدا می کنند، از این رو می توان گفت که  ترم 

تحصیلی آینده ترکیبی از حضوری و مجازی با تاکید بر آموزش های مجازی خواهد بود.«

  از ظرفیت ورزشگاه ها برای کنکور سراسری استفاده می شود
برگزاری کنکور با توجه به حواشی پیش آمده در زمان برپایی کنکور دکتری از دیگر سوالاتی بود که 

وزیر علوم به آن پاسخ داد. غلامی با تاکید بر اینکه برای حذف کنکور برنامه ریزی شده است، گفت: 

»حرکت به سمت حذف کنکور اتفاق افتاده و در شرایط کرونا به سمتی می رویم که این مسأله، شفاف تر 

به داوطلبان اطلاع رسانی شود.« به گفته او مراجع رسمی مرتبط با رعایت پروتکل های بهداشتی، 

آزمون دکتری را 85 درصد و ارشد را 91 درصد منطبق با پروتکل ها معرفی کردند و آزمون سراسری هم 

با دقت بیشتری در زمینه اجرای پروتکل ها برگزار می شود.« وزیر علوم درباره ظرفیت پذیرش دانشجو 

در رشته های بدون آزمون تاکید کرد: »دانشگاه های دولتی حدود 400 هزار نفر صندلی و کد رشته 

محل را بدون آزمون پذیرش می کنند که 20 درصد دوره های روزانه می شود؛ همچنین 45 درصد نوبت 

دوم از این طریق پذیرش می شود. همچنین بیش از 98 درصد از ظرفیت دانشگاه های غیردولتی و آزاد 

اسلامی از طریق بدون آزمون پذیرش می شود.«  وزیر علوم درباره نحوه برگزاری کنکور سراسری افزود: 

»اگر تغییری در پروتکل های بهداشتی روی بدهد آن زمان از فضای ورزشگاه ها برای کنکور سراسری 

استفاده خواهد شد. همچنین فاصله ابلاغی در چیدمان صندلی ها یک متر و 60 سانتی متر است، اما 

اگر پروتکل جدیدی برای کنکور سراسری لحاظ و رعایت 2 متر فاصله بین صندلی ها ابلاغ شود، حتما 

آن را اجرا می کنیم.«

  تلاش می کنیم ترم جدید اینترنت رایگان به دانشجویان تعلق بگیرد
گلایه دانشجویان درباره اینترنت هم در این نشست مورد توجه قرار گرفت و وزیر درباره ارائه اینترنت 

رایگان به دانشگاه ها گفت: »نیمسال قبل به دلیل شرایط اضطرار، اینترنت رایگان تا پایان خرداد در 

اختیار دانشگاه ها و دانشجویان قرار گرفت و درخواست برای ارائه این خدمت نیز ارائه شد و با توجه به 

شروع سال تحصیلی از 15 شهریورماه، در تلاش برای ارائه این خدمات به دانشگاه ها و دانشجویان 

هستیم.«

 

  بارگذاری مدارک تحصیلی افراد در سامانه ملی برای مقابله با جعل مدرک
انتشار خبرهای گاه وبی گاه از مدارک جدید افراد هم موضوع مهمی بود که در نشست دیروز مطرح 

شد. غلامی در این باره گفت: »پرونده های این تخلفات در دادگستری مطرح و برای آن حکم صادر 

شده و برای جلوگیری از این مهم تمام سوابق تحصیلی دانش آموختگان به تدریج روی سامانه ملی 

که قابل دسترس برای دستگاه های مختلف و در سیستم دولت الکترونیک است، منتقل می شود.«

به گفته او این اقدام از دانش آموختگان سال های 98، 9۷ و 96 به قبل شروع می شود و باعث خواهد 

شد هرجا فردی، مدرکی ارائه می دهد با وارد کردن کد ملی شخص، امکان استعلام در سامانه ارزیابی 

برای همه دستگاه ها فراهم شود، همچنین روی مدارک تحصیلی دانشگاه های  مدارک تحصیلی 

دولتی هم یک کد کیو آر نصب می شود که با اسکن کد، صحت مدرک قابل تشخیص است. 

  واکنش وزیر علوم به صحبت های قالیباف درباره کنکور 
وزیر علوم به اظهارات رئیس مجلس شورای اسلامی درباره زمان برگزاری کنکور واکنش نشان داد و 

گفت: »این صحبت ها دو بخش داشت؛ بخش اول تأیید نسبی برگزاری خوب آزمون ها بود و بخش 

دوم تاکید رئیس مجلس برای برگزاری آزمون سراسری با دقت بیشتر را شامل می شد. به عبارت دیگر 

قالیباف تاکید داشت اگر شرایط طوری باشد که مجموعه بهداشتی کشور اجرای آزمون را در روز مقرر 

به صلاح ندانند، در این شرایط ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام نظر خواهد کرد و براساس نظر این ستاد 

عمل خواهیم کرد. امیدوارم این آزمون را در موعد مقرر برگزار کنیم و داوطلبان را بیش از این در شرایط 

بلاتکلیفی قرار ندهیم.«

  ایجاد ظرفیت جدید برای پذیرش دانشجوی خارجی
از  »تعدادی  کرد:  خاطرنشان  کشور  در  تحصیل  به  مشغول  خارجی  دانشجویان  وضعیت  درباره  او 

دانشجویان خارجی از کشور رفته اند و برخی همچنان در کشور هستند. مبنای آموزش برای این دسته 

از دانشجویان در ترم آینده مجازی است. ارائه خدمات به این دانشجویان نسبت به گذشته تفاوتی 

ندارد و البته ظرفیت های جدید برای پذیرش دانشجویان خارجی ایجاد کرده ایم.«


